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Nyomtatott és online sajtó 
  

 

Kövér László: a magyarok mindig csak annyira élnek, amennyire Magyarország él 
2024. február 4. – MTI, Magyar Nemzet, Index, Mandiner, Telex, szekelyhon.ro 

Mi magyarok, mindig csak annyira élünk, amennyire Magyarország él és Magyarország is 

mindenkor csak annyira él, mint amennyire a magyar emberek élnek – mondta Kövér László, 

az Országgyűlés elnöke a X. Székely Bálon szombat este Budapesten. Az Országgyűlés elnöke 

köszöntőjében úgy fogalmazott: a tavalyi találkozás óta – ahogy a kalotaszegi népdal mondja – 

„borul az ég mindenfelől, nem derül” – azaz a világ nem lett sem biztonságosabb, sem 

derűsebb. „Járványok, háborúk, vérszomjas nemzetközi spekulánsok és uzsorások, országukat 

és nemzetüket eláruló európai politikusok és értelmiségiek; Európa tudatos gazdasági 

tönkretétele, pénzügyi eladósítása és társadalmi destabilizálása, egy kontinentális 

lakosságcserét előkészítő, szervezett illegális migráció, az európai embereket célzó, különféle 

eszközökkel zajló mentális agresszió, a fiataljaink nemi önazonosságát megcélzó életveszélyes 

lélektani és biológiai manipulációk” – sorolta a mai helyzetet jellemezve.  

 

Novák Katalin fővédnökségével szervezik meg a Csángó Bált, a Gyimesekből és 

Moldvából is érkeznek fellépők  
2024. február 2. – MTI, Krónika 

Idén is megrendezik a Csángó Bált Budapesten, a szombati rendezvényen hagyományőrző 

zenészek, énekesek és táncosok adnak ízelítőt a sokszínű csángó-magyar kultúrából a 

Millenárison. Az idei Csángó Bál színpadi műsorában a Gyimesekből és Moldvából érkező, népi 

kultúrájukat a mai napig híven őrző egyszerű emberek és gyermekeik szerepelnek: 

földművesek, mesteremberek vagy a szülők, nagyszülők dalait, táncait őrző, középiskolába, 

egyetemre járó fiatalok. Fellépnek hagyományőrző zenészek, énekesek és táncosok Klézséről, 

Somoskáról, Külsőrekecsinből, Magyarfaluból, Csíkfaluból, Gyimesekből, Pusztináról. 

Érkeznek fellépők a Gyimesek völgyéből, a Szeret és a Tázló folyók mentéről egyaránt. 

 

Szijjártó Péter: Magyarország elvárásai teljesültek, nem volt oka blokkolni az 

Ukrajnának szánt pénzügyi segítséget 
2024. február 4. – MTI, ORIGO, Hirado.hu,  

Magyarország mindkét elvárása teljesült, így nem volt oka rá, hogy ne támogassa az Ukrajna 

pénzügyi megsegítéséről szóló javaslatot a csütörtöki európai uniós csúcstalálkozón - mondta 

a külgazdasági és külügyminiszter a belgiumi VRT TV-nek adott, a Facebook-oldalára vasárnap 

felkerült interjúban. Szijjártó Péter hangsúlyozta: garanciát kaptak arra, hogy Ukrajna nem azt 

a pénzt kapja, amely Magyarországnak járna. Az Európai Bizottság pedig minden évben 

jelentést fog készíteni, amelynek alapján az Európai Tanács iránymutatást ad a bizottságnak, 

lesz egyfajta felülvizsgálati mechanizmus, hogy látható legyen, miként költi el a pénzt Ukrajna 

- tette hozzá. A miniszter arra a kérdésre, hogy legtöbben azt állítják, Magyarország meghátrált 
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anélkül, hogy engedményeket kapott volna, és a vereséget győzelemmé forgatta át, úgy reagált: 

"ez nem egy piac vagy bazár", "ez nem alkudozás volt, mi soha nem kevertünk össze olyan 

dolgokat, amiknek semmi közük egymáshoz". 

 

Lázár János magyar építési és közlekedési miniszterrel beszélgettünk a Fidesz és 

az RMDSZ együttműködéséről, Schengenről és Ukrajnáról   
2024. február 2. – maszol.ro, Bihari Napló, hirado.hu 

Az idei választási szuperévben az egyik kiemelt téma Románia teljes jogú schengeni 

csatlakozása. Vannak olyan román hangok is – elsősorban a szociáldemokraták körében –, 

amelyek a július 1-jén kezdődő magyar uniós elnökségtől várnak elmozdulást az ügyben. Erről 

is kérdezték Lázár Jánost, az Orbán-kormány építési és közlekedési miniszterét. Milyen a 

Fidesz és az RMDSZ együttműködése az Európai Parlementben, miután a magyar 

kormánypárt kilépett az Európai Néppártból? Hogyan alakulhat a magyar-román államközi 

viszony egy olyan évben, amikor Romániában egymást követik a választási kampányok? Milyen 

elvek mentén viszonyul Magyarország Ukrajnához, illetve Kijev európai integrációs 

törekvéséhez? Van-e esélye a magyarellenes Románok Egyesüléséért Szövetségnek (AUR) a 

kontinens konzervatív pártjaihoz a Fidesz megkerülése nélkül? Többek között ezekre a 

kérdésekre keresték a választ Orbán Viktor egykori kancelláriaminiszterével.  

 

Potápi Árpád János: az Élő Hagyományunk Kösöntyű Találkozója a magyar 

népzenét és néptáncot hivatott bemutatni 
2024. február 3. – MTI, MagyarNemzet, Hirado.hu, MagyarHírlap, Felvidek.ma, Kultúra.hu 

Az élő hagyományokat, a magyar népzenét és néptáncot hivatott bemutatni az első alkalommal 

megrendezett Élő Hagyományunk Kösöntyű Találkozója - mondta a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikai államtitkára szombaton Lakiteleken, a Hungarikum Ligetben. Potápi Árpád 

János a magyar kultúra napjához kapcsolódó programsorozatot lezáró eseményen beszélt arról 

is, hogy a Kárpát-medencei magyar hagyománytisztelő néptáncegyüttesek, népzenekarok, 

kézművesek, őstermelők és alkotóművészek találkozójának otthont adó Hungarikum Liget 

küldetésére minden magyar büszke lehet, hiszen az az egész nemzetet szolgálja. Az államtitkár 

szerint a nemzetpolitika egy olyan terület, amelyet közösen alakít a magyar kormány, az 

önkormányzatok, a civil szervezetek, a kulturális intézmények, illetve minden magyarországi 

és határon túli magyar. Kiemelte: a magyar nemzetpolitika jól látható ívének az elmúlt 

évtizedekben Lezsák Sándor, az Országgyűlés alelnöke tevékeny alakítója volt. 
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Závogyán Magdolna: a hagyománytisztelet őseink örökségének megtartó 
csodája 
2024. február 4. – MTI, Magyar Nemzet, hirado.hu  

A hagyománytisztelet őseink örökségének megtartó csodája; napjainkban azonban már nem 

elegendő csupán őrizni a hagyományokat, újra kell értelmezni és fogalmazni azokat, mielőtt 

idegenné válnak a következő generációk számára - fogalmazott a Kulturális és Innovációs 

Minisztérium (KIM) kultúráért felelős államtitkára vasárnap Lakiteleken. Závogyán Magdolna 

a Hungarikum Ligetben február 2. és 4. között zajló, Élő Hagyományunk Kösöntyű Találkozója 

elnevezésű néptáncos seregszemlén arról beszélt, ha a hagyományok 21. századi megélése azok 

tiszteletéből fakad, akkor "a forrás tiszta marad és bő vizet ad számunkra". Kiemelte: a 

felelősség, amely mindenki vállán nyugszik, nagy, ugyanakkor örömteli. "Felelősséget viselünk 

gyerekeink, fiataljaink jövőjéért szülőként, nagyszülőként, közösségeink tagjaként, 

pedagógusként, kulturális szakemberként és állampolgárként egyaránt" - tette hozzá.  

                 
Repülőtérfejlesztés és a vállalkozói szféra támogatási lehetőségei – 

Marosvásárhelyen járt Lázár János 
2024. február 2. – maszol.ro 

A magyarországi építési és közlekedési miniszter Novák Levente szenátorral, Csibi Attila 

Zoltán a Maros megyei RMDSZ ügyvezető elnökével, Péter Ferenc Maros Megyei 

Tanácselnökkel, Kovács Leventével a Maros megyei tanács alelnökével és Soós Zoltán 

polgármesterrel csütörtökön tartott megbeszélésen a 2024-es év kihívásairól, az előttünk álló 

választásokról és a fejlesztési tervekről esett szó. Napirendre került a marosvásárhelyi 

repülőtér fejlesztési lehetőségeinek kérdése is. Novák Levente RMDSZ-es szenátor a 

marosvasarhelyiek.ro portálnak elmondta, a légikikötő Cargo lehetőségeiről esett szó, arról, 

hogy ebben esetleg a magyar állam is partner lehetne. A repülőtéren a Maros Megyei tanács 40 

millió eurós beruházást eszközöl. Bővítik az utasteret, a repülőgép parkolót és tűzvédelmi 

rendszert építettek. Ezt tudnák továbbfejleszteni, hogyha a teherforgalmat is beindítanák. A 

repülőtér adottságai megvannak – hangsúlyozta Novák Levente. Autópálya mellett van, ott van 

az ipari park, ami szintén a megyei tanács tulajdona, tehát adja magát a helyzet, hogy egy ilyen 

multimodális központot építsenek, vagy fejlesszenek a repülőtér köré. 

 

Kelemen Hunor az EP- és az önkormányzati választások összevonásáról: pró és 

kontra érvek is vannak  
2024. február 2. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Alkotmányjogi szempontból nincs akadálya az európai parlamenti és az önkormányzati 

választások összevonásának, de a kivitelezéséhez törvénymódosításokra van szükség – vallja 

Kelemen Hunor. Az RMDSZ elnöke az Europa FM rádiónak nyilatkozott csütörtökön az 

egyelőre még függőben levő javaslatról. Úgy fogalmazott: a két választás összevonásához 
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módosítani kell a közigazgatási törvényt és az önkormányzati választásokat szabályozó 

törvényt. Hozzátette: alkotmányjogi szempontból kivitelezhetőnek tartja a kezdeményezést. 

„Nem változtatod meg a teljes rendszert, csak lehetővé teszed, hogy a jelenlegi törvényben 

előírtnál később tegyék le a hivatali esküt a megválasztottak. Nem lesz egy fordulóból kettő, 

nem változtatsz a játékszabályokon, csak az időpont változna” – idézte a rádiós nyilatkozatot 

az Agerpres. Az alkotmányossági és a törvényességi szemponton túlmenően azonban Kelemen 

szerint meg kell vizsgálni a választások összevonásának politikai célszerűségét is. 

 

Részben ügyészségi felügyelet alatt folytatódnak a munkálatok a beomlott 

udvarhelyi diákotthonnál 
2024. február 2. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Részben az ügyészség felügyeletével folytatódnak a megerősítési munkálatok a 

székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium tavaly decemberben beomlott diákotthonánál. A 

Hargita megyei prefektúra pénteki tájékoztatása szerint csütörtökön munkamegbeszélést 

tartott a tragédia okait kivizsgáló vegyes bizottság, amelynek tagjai beszámoltak eddigi 

tevékenységükről. Az ülésen a Hargita megyei építkezési felügyelőség arról tájékoztatta a 

testületet, hogy a héten befejezik a törmelék eltakarítását a falomlás helyszínén. A munkálatok 

egy részét az ügyészség felügyelete alatt végzik. A megrongálódott tetőzetet lebontották, a belső 

konszolidációs munkálatok befejeződtek, és jövő héten megkezdődnek a külső konszolidációs 

munkálatok is Hamarosan kezdődnek az udvarhelyi diákotthon állagmegőrzési munkálatai, a 

diákokat helyi kollégiumok fogadják be Az időjárás függvényében napokon belül 

elkezdődhetnek a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium részben leomlott 

diákotthonának állagmegőrzési munkálatai. 

 

Hivatalosan is felavatták Váradvelencén a Román–Magyar Kulturális Központot 
2024. február 2. – Bihari Napló 

Több román jellegű eseményt is szerveztek eddig benne, illetve magyar szempontból is 

felavatták már az európai uniós finanszírozással renovált, Kolozsvári út 85. szám alatti 

Román–Magyar Kulturális Központot. Hivatalosan mégis csak csütörtök délután lakták be az 

intézményt. Böcskei László nagyváradi római katolikus megyés püspök örömmel állapította 

meg, hogy amikor kinézett a díszterem egyik ablakán, a váradvelencei plébániatemplom 

tornyát látta. Beszélt arról, hogy a velencei plébánia 1736-ban vált önállóvá, a templom pedig 

a 19. század második felében épült. A helyi közösség a találkozások helyeként képzelte el a 

művelődési házat, amikor 1920 után megálmodta ezt. „Az elődeink iránti hűség egyik 

megnyilvánulása, hogy van bátorságunk a jövőbe tekinteni, nem lemondva a jelenben 

önmagunkról, hanem összefogva, közösen szolgálva a közösséget. Az itt létrejövő találkozások 

szolgálják értékeinket és közösségeinket. 
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Román napilap díjazott magyar sepsiszentgyörgyieket  
2024. február 2. – szekelyhon.ro 

Tavalyi tevékenysége alapján több sepsiszentgyörgyi magyar személyiséget és civil szervezetet 

díjazásra javasoltak, végül pedig a közönségszavazatok alapján díjaztak is a Kovászna megyei 

román napilap, az Observatorul de Covasna csütörtöki gálaestjén. A tizenegy kategóriából 

hétben magyar vehette át a Szuperlatívuszok gáláján a Legeknek járó díjat. Az Observator, 

amely idén januárig nyomtatott napilapként jelent meg, januártól pedig online formában és 

nyomtatott heti magazinként olvashatják, csütörtökön második alkalommal rendezte meg az 

élő gáláját, amelyet az évi mérlegkészítés igénye ihletett. Az ötletgazda pedig Daniel Santa 

laptulajdonos.  

 

Biztonságpolitikai kockázatot jelent-e a feszültségek felhangosításával mozgósító 

AUR?  
2024. február 2. – maszol.ro 

A Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) temetőincidensei és gyűlöletkeltései 

feszültségkeltést szolgálnak, ezért egy esetleges etnikai konfliktus kialakulása attól függ, hogy 

mekkora tömegeket sikerül megtévesztenie és mozgósítania az AUR-nak, s milyen mértékben 

fajulnak tettlegességig az események – véli Kozma Klementina biztonságpolitikai szakértő. A 

Mathias Corvinus Collegium Geopolitikai Műhelyének kutatója szerint a nemzetközi sajtóban 

nem vált láthatóvá az erdélyi magyarság ellen elkövetett román szélsőséges cselekmények 

sorozata, ezért még csak a minimális ingerküszöböt sem érte el a kérdés nemzetközileg. „Az 

európai jobboldaliak pedig az AUR azon oldalát látják, mellyel alapvetően ők maguk is 

egyetértenek, tehát a család, a hit, a szabadság és nemzeti tudat erősítése. Ebben a körben pedig 

viszonylag gyorsan meg is találta helyét az AUR, hangzatos euroszkeptikus politikája beleillik 

több szélsőjobboldali európai párt retorikájába” - mondta Kozma Klementina.   

 

Kolozsvár nyomában loholnak a nagyváradi fejlesztések, lakosságarányosan itt 

seperték be a legtöbb uniós pénzt az országban 
2024. február 2. – Krónika 

Közel hárommilliárd lejes idei költségvetésével Nagyvárad Erdély egyik legdinamikusabban 

fejlődő városa, amely 15 év alatt 1,5 milliárd euró uniós forrást hívott le. A Krónika által 

megkérdezett illetékes szerint a siker titkát a pályázatíró csapat jelenti, amely egyetlen 

lehetőséget sem szalasztott el Ilie Bolojan korábbi, valamint Florin Birta jelenlegi polgármester 

irányításával. Hogy Nagyváradnak végre ismét magyar alpolgármestere lehessen, az RMDSZ 

és az Erdélyi Magyar Szövetség összefogása szükséges. Zatykó Gyula hat éve dolgozik a 

városházán, a korábbi polgármester magyar tanácsosaként kezdte, és ugyanebben a 

beosztásban folytatta az új városvezető oldalán is. A bihari megyeszékhelyen képviselő-

testületében 70 százalékos többséggel „kormányzó” nemzeti liberálisok nem egyeztek ki az 

RMDSZ-szel arról, hogy a városnak magyar alpolgármestere, a megyei önkormányzatnak 
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magyar alelnöke legyen. Ezt a hiányt igyekszik pótolni az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) 

színeiben politizáló Zatykó Gyula Nagyvárad polgármesterének, Csomortányi István pedig a 

megyei önkormányzat elnökének a tanácsadójaként. 

 

„Nekem nem eltelt az idő, hanem betelt” – 70 éves lett Kató Béla, az Erdélyi 

Református Egyházkerület püspöke (INTERJÚ) 
2024. február 2. – maszol.ro 

Hetven évet töltött ezen a héten Kató Béla, az Erdélyi Református Egyházkerület püspöke, 

akivel ebből az alkalomból beszélgettünk arról, hogy érzi magát hetvenévesen, hogy értékeli a 

legújabb díját, a Magyar Érdemrend nagykeresztje kitüntetést, mi kell ahhoz, hogy az ember 

lelkész létére ennyiféle területen sikeres vállalkozásokat hozzon létre: a közösség számára 

ifjúsági központ, templom, óvoda, öregotthon építéséhez szerezze meg a forrásokat, és arra is 

kitértünk, hogy ilyen széleskörű tevékenykedés közepette egyáltalán készül-e a nyugdíjas 

évekre. Interjúnkból kiderül, a püspök úrnak valószínűleg idén is meglesz a százezer kilométer, 

mint mondta, ennyit tesz meg évente, mivel püspökként kezdettől fogva azt mondta, nem az 

irodában akar ülni, hanem „ott lenni az élet sűrűjében”, hogy érezze a közösség, „együvé 

tartozunk”. 

 

Európai banktól kér sok pénzt a román állam a gyulafehérvári Batthyáneum 

felújítására 
2024. február 3.- MTI, Krónika 

Az Európa Tanács Fejlesztési Bankjának támogatásával újítaná fel a gyulafehérvári 

Batthyáneumot a román művelődési tárca – jelentette be Raluca Turcan művelődési miniszter 

szombaton Gyulafehérváron. A tárcavezető a hétfőn a nagyközönség előtt is megnyíló 

gyulafehérvári fejedelmi palotát, az Erdélyi Fejedelemség egykori székhelyét látogatta meg a 

városban. Megtekintette az elmúlt években felújított épületet és a benne berendezett Erdélyi 

Fejedelmek Palotája múzeum állandó kiállítását, amely mások között Bethlen Gábor 

fejedelemnek és Jagelló Izabella magyar királynénak is emléket állít. Az Agerpres hírügynökség 

szerint az ezt követő sajtótájékoztatón elmondta: a másik kiemelkedő jelentőségű 

gyulafehérvári épületnek, a Román Nemzeti Könyvtár fiókintézményeként működő 

Batthyáneum könyvtárnak a felújítására az Európa Tanács Fejlesztési Bankjával megkötött 

megállapodás révén szereznének finanszírozást. 

 

Főhajtás Orbán Balázs emléke előtt  
2024. február 3. – szekelyhon.ro 

Többnapos rendezvénysorozattal készültek a székelyudvarhelyiek Orbán Balázs születésének 

195. évfordulójára: szombaton a városközponti szobránál, valamint szejkefürdői síremlékénél 

is fejet hajtottak az egybegyűltek. A megemlékezés már a héten elkezdődött: iskolás gyermekek 

kisvonattal utaztak ki az Orbán Balázs Látogatóközpontba, és a Székelyföldi Legendárium 
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csapata által készített, a tudós polihisztorról szóló film első részét is megnézhették. Szombaton 

az író, néprajzkutató születésének 195. évfordulóját ünnepelték Székelyudvarhelyen, a 

Hunyadi László szobrászművész által megalkotott szobor előtt. A déli harangszót és a Székely 

Huszárezred tiszteletadását követően a Balázs Ferenc Vegyeskar és a Székely Dalegylet 

férfikara énekelt. „Orbán Balázs, a csontbáró, nemcsak leírta, hanem hittel vallotta, hogy 

mindnyájunknak kötelessége, ha csak egy homokszemnyit is, odavetni nemzeti műveltségünk 

pompás épületéhez” – hangzott el az ünnepségen. 

 

A legnagyobb székelyre emlékeztek a gyergyóiak  
2024. február 4. – szekelyhon.ro 

Vasárnap délben, a gyergyószentmiklósi templomok szentmiséi, istentiszteletei után a Virág 

negyedi Orbán Balázs- szoborhoz várták az embereket, ahol a legnagyobb székely emléke előtt 

adóztak egy kis ünnepség keretében. A 195 éve született Orbán Balázs szülőföldje, népe, hazája 

iránti szeretetét így summázta: Szabadságodért örömest áldozom fel életemet, s neked 

szentelem magamat utolsó lehelletemig – idézte a Gránátalma Egyesület vezetője, Kisné Portik 

Irén, aki beszédében bemutatta az Orbán család és kiemelten Orbán Balázs kalandos 

történetét, életútját. Az esemény zárásaként Mátyás István református lelkipásztor hirdetett 

igét, és Lőrinczi Alpár unitárius lelkész mondott beszédet. Utóbbi rámutatott: Orbán Balázs 

mind a politikai, mind az egyházi vezetőknek, de mindannyiunknak is feladja a példát. A maga 

vagyonából, pénzéből önzetlenül támogatta a magyar kultúrát, a székelység megmaradását, 

népének szellemi alapját gyarapította.  

Remény az előrelépésre 
2024. február 2. – Új Szó 

Nem túloznak azok a politikusok és politikai elemzők, akik szerint mostanság kiválóak a 

magyar–szlovák kormányközi kapcsolatok, amelyek jótékonyan hatnak főleg a hazai 

társadalmi légkörre. Több elvetélt kísérlet után ismét napirendre kerülhet a hazai etnikai 

kisebbségiek jogállását rögzítő törvény, amelynek tervezetéről Horony Ákos kormánybiztos 

már megkezdte az előkészítő tárgyalásokat. Az elkövetkező hónapokban eldőlhet, milyen 

tervezet születik, s a tárcaközi egyeztetések során mekkora lesz a nacionalista ellenszél, amely 

tavaly a Bukovszky László által benyújtott előző tervezetet a kormányhivatal volt vezetőjének 

valamelyik asztalfiókjába süllyesztette. 

 

Bízunk benne, hogy nem csak ígérgetnek 
2024. február 3. – Ma7.sk 

A kisebbségi kormánybiztos jogállásának, hatáskörének bővítése kapcsán Horony Ákos 

elmondta, hogy a kormánybiztosok nem bírnak egyenlő jogkörökkel, például a romaügyi 

kormánybiztos bizonyos kérdések esetében nagyobb hatáskörrel bír. Azt szeretnék a 

magyarság képviselői, hogy a nemzeti kisebbségek biztosának is bővítsék a jogköreit. Robert 
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Fico kormányfő pozitívan állt a kérdéshez. Továbbá arra sem mondott nemet, hogy a nemzeti 

kisebbségekkel és etnikumokkal foglalkozó testület a kormány tanácsadó testületének a 

státusába legyen emelve. A kormányfő pozitívan fogadta a kisebbségek jogállásáról szóló 

törvény rendezését is.  

 

Helytállásért-díjakat adtak át Szepsiben 
2024. február 3. – Ma7.sk 

A magyar kultúra napja alkalmából emlékünnepséget tartottak Szepsiben, ahol a Csemadok 

Magyar Helytállásért Torna Abaújban Díjakat is átadták. A 2014 óta átadásra kerülő díjakat 

hagyományosan két személy kapja minden évben a magyar kultúra ápolásáért, közkinccsé 

tételéért, de az egész régió magyar nemzeti közösségének kulturális, szellemi gyarapításáért és 

megmaradásáért végzett munkája elismeréseként. Idén Köteles Anna, a Csemadok tornai 

alapszervezetének vezetőségi tagja, a tornai Búzavirág vegyes éneklőcsoport vezetője, és Bacsó 

Anna, a Csemadok jánoki alapszervezetének vezetőségi tagja, a jánoki Napsugár női 

éneklőcsoport vezetője mellett a több mint 70 éve alakult abaújszinai Rozmaring Esztrád 

Csoport is díjat kapott. 

 

Majer Péter emlékére: folytatják a munkáját 
2024. február 3. – Ma7.sk 

Egy évvel ezelőtt, január 26. -án, váratlanul hunyt el a komáromi Eötvös Utcai Alapiskola 

igazgatóka, Majer Péter. A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége posztumusz Életpálya 

Díjat adományozott Majer Péternek (1962–2023), aki 18 évig a komáromi Műszaki 

Szakközépiskola igazgatóhelyettese, öt évig pedig a gútai Magán Szakközépiskola igazgatója 

volt. 2017-től irányította az Eötvös Utcai Alapiskolát, ekkor több nagyszabású felújítás valósult 

meg. Az iskola udvarán november 23-án ünnepélyes keretek között avatták fel a róla elnevezett 

tantermet és emlékfát. 

 

Már autósok is használhatják a Szent Borbála hidat 

2024. február 3. – Ma7.sk 

Az Ipoly 2024. januári áradása hetekig nem tette lehetővé az Ipolyhídvéget Drégelypalánkkal 

összekötő Szent Borbála híd megközelítését közúton, mivel azonban az árhullám elvonult, 

február 3-ától már az autósok is használhatják az átkelőt. 2024. január 12-én Drégelypalánkon 

zajlott a települést Ipolyhídvéggel összekötő, 2,9 milliárd forintból épült új Ipoly-híd 

projektzáró eseménye. A 48,5 méteres szabadnyílású Szent Borbála hídhoz Magyarországon 

egy kilométer, Szlovákiában 400 méter utat kellett építeni. Nem hivatalos információk szerint 

az ünnepélyes átadásra március 11-én kerül majd sor. 

 

XXIII. Nemzetközti Magyar Fotószalon a Füleki Városi Honismereti Múzeumban 
2024. február 4. – Felvidék.ma 

Február 9-én nyitja meg a Füleki Vármúzeum a Magyar Fotóművészek Világszövetségének 

soron következő vándorkiállítását a Füleki Városi Honismereti Múzeum galériájában. A 
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tárlatot az egyesület által évente megrendezett fotópályázat immár 23. évadának felvételei 

alkotják. A szervezet az anyaország határain belül és azon túl élő, különböző műfajokat 

képviselő magyar fotósoknak biztosít szakmai és közösségi hátteret, akik főként amatőr 

alkotók, azonban munkájuk kiemelkedő színvonaláról maguk a képek tanúskodnak. A 

megnyitóra 2024. február 9-én, 17 órakor kerül sor a Füleki Városi Honismereti Múzeumban. 

A tárlatot, amely 2024. március 10-ig tekinthető meg, Nagy Tivadar, MZSF, a Magyar 

Fotóművészek Világszövetségének alelnöke nyitja meg. 

 

Erősödött a Magyar Szövetség a Focus szerint 
2024. február 4. – Ma7.sk, Új Szó, Körkép.sk 

Januárban is a Smer-SSD nyerné a választásokat a szavazatok 21,6 százalékával. A PS 19,4, a 

Hlas-SD 17,9 százalékra számíthatna - derül ki a Focus aktuális felméréséből, amelyet a 

Markíza televízió Testre szabva című műsorában ismertettek. A magyar párt a szeptemberi 

választáson elért 4,38 százalékhoz képest 4,6 százalékra számíthatna egy most szombati 

voksoláson. A parlamenti küszöb közelében végezne a Magyar Szövetség mellett a Republika 

mozgalom is (4,8 százalék). A Demokrati 3,5, a Sme rodina 2,4, az ĽSNS 1,7 százalékra 

számíthatna. A felmérést 1015 ember megkérdezésével január 16- 23-a között végezték. 

 

Megtenni mindazt, amit lehet - nagyinterjú Horony Ákossal 
2024. február 4. – Ma7.sk 

Horony Ákos elmondta, 2012 óta, amikor megszűnt a kisebbségi ügyekkel is foglalkozó 

miniszterelnök-helyettesi poszt, mintha egyre inkább kikerülne az érdeklődési körből a 

kisebbségi agenda. Azóta a kormány emberi, kisebbségi és nemi egyenlőségi jogokkal 

foglalkozó tanácsának az egyik bizottsága a nemzeti kisebbségi és etnikai bizottság. Ezen is 

látható, hogy kettős áttétellel kapcsolódik a nemzeti kisebbségi téma a kormányhoz. 

Véleménye szerint a kisebbségek számából és jelentőségéből kiindulva saját maguk is 

megérdemelnének egy külön „tanácsot”, amelynek az elnöke lehetne akár a kormányfő is. 

 

Gazdag közösségi élet szórványban: az elmúlt egy évet értékelte a Lévai Szent 

László Kör 
2024. február 4. – Ma7.sk 

A Lévai Szent László Kör éves rendes közgyűlésére 2024. február 1-jén a helyi Reviczky Házban 

került sor. Kiemelkedő eseménye volt a tavalyi évnek a Szent György Lovagrend Budavári 

Fraternitása által körüknek adományozott Szent István- és Szent László-csontereklyék 

ünnepélyes lévai bemutatása, valamint, hogy a lovagrend 2023 nyarán körüknek ajándékozta 

a garganói Szent Mihály-barlangtemplom kőereklyéjét is. Emellett a 2023.július 30-o lévai 

ünnepi szentmisén Böjte Csaba felszentelte a kör imáját, himnuszát, emlékképét és ünnepi 

zászlaját is. 
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A felújított Szilágyi Dezső-dombormű a Magas-Tátrában 
2024. február 4. – Felvidék.ma 

Hosszú évtizedek után újra látható az Ótátrafüred felé emelkedő Tarajkán álló a Szilágyi Dezső-

kilátó talapzatán elhelyezett Szilágyi-emléktábla. A Magas-Tárta nagy pártfogójaként is 

számon tartott egykori igazságügyi miniszter tiszteletére felállított kilátón közel nyolcvan év 

múltan kerül helyére az emléktábla másolata. A 110 centiméter átmérőjű, bronzból készült 

alkotás a Magyarországi Kárpát Egyesület, a Sine Metu és a turisták adományaiból készült el. 

A tavaly ünnepelt magas-tátrai szervezett turizmus érdekében létrehozott Kárpát Egyesület 

megalakulásának 150. évfordulójához kapcsolódóan avatták fel az emléktáblát.  

                       
Eredményt tükröző szerepvállalás a cél 
2024. február 3. –Magyarszo.rs 

A szerbiai képviselőház XIV. ciklusának alakuló, azaz első ülését keddre, február 6-ra hívták 

össze, a tartományi képviselőház alakuló ülése pedig pénteken, február 9-én esedékes. A 

parlamentek első ülésén egyebek mellett a képviselők mandátumát hitelesítik, majd személyi 

és szervezeti döntéseket hoznak, megválasztva például a házelnököket és az alelnököket. Dr. 

Pásztor Bálintot, a Vajdasági Magyar Szövetség megbízott elnökét a parlamenti alakuló ülések 

apropóján többek között arról kérdeztük, hogy a párt vajon ezúttal is számíthat-e a köztársasági 

parlament egyik alelnöki, valamint a vajdasági képviselőház elnöki tisztségére. Válaszában 

rámutatott: a gyakorlat, hogy a parlamentek megalakulását és a mandátumok hitelesítését 

követően kezdődnek meg a koalíciós tárgyalások. „A tárgyalások eredményeiről nem tudok 

beszámolni, hiszen az egyeztetés még meg sem kezdődött” – nyomatékosította. 

 

Zenta: Megemlékeztek a véres gyertyaszentelő áldozatairól 
2024. február 2. – Vajma.info 

A megemlékezés a Jézus Szíve templomban megrendezett szentmisével kezdődött, majd pedig 

a tragikus esemény áldozatainak a Felsővárosi temetőben lévő emlékhelyére Magyarország 

Szabadkai Főkonzulátusának, a Magyar Nemzeti Tanácsnak, a község területén tevékenykedő 

vajdasági magyar pártok és a Rákóczi Szövetség zentai szervezetének a képviselői helyezték el 

a kegyelet virágait. A koszorúzáson a Himnusz elhangzását követően Homolya Ákos földrajz- 

és történelemszakos tanár, a zentai önkormányzat községi tanácsának a városrendezésért és 

civilszervezetekért megbízott tagja alkalmi beszédében felidézte a tragikus eseményhez vezető 

történéseket, illetve 1849. február 2-a, majd az ezt követő időszak történéseit. Homolya Ákos 

elmondta, hogy a szerb hadoszlop, 1500 katona és 500 önkéntes, február 1-jén érte el Zenta 

határát. 
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Együtt erősebbek, egészségesebbek vagyunk! - orvosbál Palicson 
2024. február 4. – PannonRTV 

Az esemény a Magyar Nemzeti Tanács és Magyarország Nemzetpolitikáért Felelős 

Államtitkárságának támogatásával valósult meg. Együtt erősebbek, egészségesebbek vagyunk! 

mottóval tartott bált a Vajdasági Magyar Orvosok és Fogorvosok Egyesülete Palicson. A 

szombati esemény egy különleges alkalom volt arra, hogy az orvosok és fogorvosok együtt 

legyenek és erősítsék az egymás iránti kötelékeket - hangzott el. Dr. Bagi Boján, az egyesület 

elnöke köszöntőjében hangsúlyozta, a mottó azt sugallja, hogy az egységünk és 

összetartozásunk tesz minket erőssé és képesek vagyunk együtt formálni a jövőt. 

                   
Múlt és jelen – népviseletek kiállítása a beregszászi konzulátuson 
2024. február 2. – KISZo.net 

A beregszászi külképviseleten az év első kulturális programjaként népviseleti kiállítást 

szerveztek a Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja, valamint Prófusz Marianna népművész 

közreműködésével. Az elmúlt évek során számos néptáncegyüttes jött létre a magyar kormány 

támogatásával. A mozgalom fejlődésnek indult. Ehhez elengedhetetlen volt az, hogy az 

együttesek megfelelő viseletekkel rendelkezzenek. Ezt felismerve a Hagyományok Háza 

Hálózat – Kárpátalja viseletvarró tanfolyamot indított kárpátaljai varrónők számára. – A 

viseletvarró tanfolyam vizsgamunkáit, valamint egyéb különleges, a Kárpát-medence magyar 

viseletkincseinek darabjait állítottuk ki, illetve Prófusz Marianna gyönyörű szőtteseit, 

kézimunkáit láthatják az érdeklődők – fejtette ki köszöntőjében dr. Gyebnár István a 

külképviselet Munkácsy Mihály termében. – A népi mesterségek, a népművészet fontos 

turisztikai vonzerőt jelentenek. Felkeltik az ide látogató hazai és külföldi vendégek 

érdeklődését, fontos szálakat, kötődéseket hoznak létre . 

 

Szociális pékség nyílt Ivano-Frankivszkban magyarországi támogatással 
2024. február 3. – Kárpátalja.ma 

Magyarország kormányának támogatásával szociális pékséget avattak fel Ivano-

Frankivszkban, a Szent Illés Próféta Templom alagsorában – tudósított a TV21 Ungvár. Az 

ünnepségen Bacskai József, Magyarország Ungvári Főkonzulátusának főkonzulja kifejtette, 

hogy nem első alkalommal támogatják a térséget: tavaly és tavalyelőtt gyermekek üdülhettek a 

Verhovinán, ahol először egy iskolát, majd egy menekültszállót építtetett a magyar állam. A 

szállón Szumi megyei gyermekek is pihentek. A főkonzul először ott hallott a pékség ötletéről. 

Hangsúlyozta: Magyarország keresztény ország, és „a keresztény ember nem botot ad, hanem 

kenyeret”. Az egyházközségben jelenleg 800 rászoruló él, akiket a szociális pékség termékeivel 

is fognak támogatni. A Tiszta Szívvel Jótékonysági Alapítvány szintén az ügy mellé állt. Vaszil 

Visivanyuk, Magyarország tiszteletbeli konzulja elmondta, hogy a pékség termékeinek egy 

része eladásra készül, hogy az abból bejövő összegből tartják majd fenn a sütödét, és vásárolják 

meg az alapanyagot.   
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Ukrán gyermekek üdülnek a Rákóczi Szövetség táborában 
2024. február 3. – KISZo.net 

Február 5-9. között a kárpátaljai katonai adminisztráció szervezésében több, mint 100 ukrán 

ajkú diák érkezik a Rákóczi Szövetség sátoraljaújhelyi téli táborába. A táborozókat február 5-

én, hétfőn, 16 órakor fölkeresi Grexa Liliána, az Országgyűlés ukrán nemzetiségi szószólója. A 

január 15. és február 9. között megvalósuló téli táboroztatás célja, hogy a kárpátaljai felső 

tagozatos és középiskolás diákoknak és tanáraiknak segítsen kiszakadni a háború sújtotta 

Ukrajna nehézségekkel teli hétköznapjaiból. A szervezők lehetőséget szeretnének teremteni a 

jó hangulatban eltöltött és minőségi programokkal teli kikapcsolódásra. 

 

Forbes: Kárpátalján nyitották meg a legtöbb gyárat 
2024. február 3. – Kárpátalja.ma 

A Forbes Ukraine tanulmánya szerint az utóbbi időkben Kárpátalján nyitották meg a legtöbb 

gyárat – közölte Viktor Mikita, Kárpátalja kormányzója. A megyében többek között 

bútorgyárak, fafeldolgozó üzemek, elektronikai-, alumíniumcső- illetve konyakgyár is 

megnyitotta kapuit a közelmúltban. Az elemzésbe nem kerültek be az áttelepült vállalkozások, 

ám ezek nélkül is Kárpátalja vezeti a listát. Mikita kijelentette: ez több ezer új munkahelyet, 

milliós adóbevételeket, javuló életszínvonalt is jelent, valamint a katonaság támogatását is. 

„Köszönöm minden vállalkozónak a bizalmat. Biztos vagyok benne, hogy ez csak a kezdet, és 

hogy Kárpátalja továbbra is fontos logisztikai és tranzitrégióként fog fejlődni, új gazdasági 

hidat képezve az EU felé” – írta a kormányzó. 

 

Az USAID projekt moduláris épületeket helyez ki a magyar–ukrán és szlovák–

ukrán határ határellenőrző pontjai korszerűsítésére 
2024. február 4. – Karpat.in.ua 

Az USAID „Ukrajna gazdasági támogatása” projekt keretein belül az Ungvár-közúti és Asztély 

ellenőrzőpontokon modern moduláris konstrukciókat és moduláris egészségügyi 

létesítményeket helyeznek ki. A munkálatok ez év február–márciusban kezdődnek. A 

moduláris épületekben áram, világítás, telefon- és internet-hozzáférés, fűtés, légkondicionáló 

berendezések lesznek. Összesen 34 moduláris szerkezet cseréjét tervezik. Ezt megelőzően 

munkamegbeszélésekre került sor az USAID projekt képviselőivel, amelyek során 

megvizsgálták az Ungvár–Felsőnémeti, Asztély–Beregsurány, Csap (Tisza)–Záhony közúti 

ellenőrző pontokat. Jelenleg már korszerűsítették az Ungvár-közúti határátkelő utasrésze 

tetőszerkezetének világítását, az ellenőrző pontok előtti 163 közúti táblából 66-ot lecseréltek, 

beszereztek 282 közúti műanyag sorompót, 2 árumérleget. Illetve egyeztették az Ungvár-közúti 

határátkelő elektromos teherautó rakodó vásárlását.   
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Munkácson is bemutatták a történeti Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye 

papi névtára című kötetet 
2024. február 4. – Karpat.in.ua 

Megjelent a történeti Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye papi névtára. A kötetet 

beregszászi kutatók állították össze a 20. században Kárpátalján élt és szolgált Bendász István 

kanonok gyűjtése alapján. A több ezer könyvet és dokumentumot tartalmazó hagyatékát fia, 

Bendász Dániel atya az édesapjáról elnevezett könyvtárnak adományozta. A kötet több mint 7 

500, a kezdetektől 1949-ig valaha élt és szolgált görögkatolikus áldozópap életrajzi adatait 

tartalmazza. 2020-tól Marosi István és felesége, Marosi Anita kutató rendszerezte, 

katalogizálta a papok életrajzi adatait tartalmazó dokumentumokat. Sok esetben kibővítették 

és fényképekkel egészítették ki. A szerkesztők a kötetet, amely a magyar kormány 

támogatásával jelent meg a Munkácsy Mihály Magyar Házban is bemutatták. 

 

Elkezdődtek a KMPSZ tantárgyi vetélkedőinek első fordulói 
2024. február 4. – Karpat.in.ua 

Február első hétvégéjén több száz gyerek méretette meg magát Kárpátalja magyar tannyelvű 

oktatási intézményeiben a helyesírási és nyelvhasználati versenyen. Ezzel az eseménnyel vette 

kezdetét a Kárpátaljai Magyar Pedagógus Szövetség tantárgyi vetélkedőinek első, online 

fordulója. Ezt követi két hónapon keresztül több reál és humán tantárgyi vetélkedő. A KMPSZ 

tantárgyi vetélkedőinek második, jelenéti fordulóit Beregszászban szervezik meg április és 

május folyamán. A verseny 1–3. helyezettjei a Pedagógus Szövetség által hitelesített oklevelet 

vehetnek majd át. 

 

Sí-suli és kirándulás a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesületének 

szervezésében 
2024. február 4. – Karpat.in.ua 

Bereczky Veronika két éves korában állt először sítalpra. Persze hol máshol, mint itt Polenán. 

Azt mondja nem emlékszik pontosan az akkor elsajátított technikákra, ezért 5 év elteltével 

tudását fel kellett újítani. Horváth Anasztázia már jócskán benne van a tinédzser korban, de 

még soha nem sikerült sípálya közelébe kerülnie. Most kipróbálhatta és sokakkal egyetemben 

megtapasztalhatta, hogy a hó síkos is tud lenni, főleg a lejtőn lefelé, ráadásul sítalpakon. A 

bukás, a nadrágfék benne van a síelésben. Ezt főleg a kezdők tapasztalják meg gyakran. Ágnes 

is először húzott sílécet. Gyermekeik közül kettő már profi szinten műveli a sportágat. 

 

Tájházi farsangoló 
2024. február 4. – KISZo.net 

Immár hagyomány, hogy a Pro Cultura Subcarpathica farsangi foglalkozást tart a Nagyberegi 

Tájházban. A vígasság most sem maradt ez el. A hangulatos tájházba ezúttal a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézetének Óvoda-pedagógiai 

szakos hallgatói látogattak el. A diákokat interaktív és érdekes programokkal várták a 
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szervezők, ahol a fánksütés és a kézműves foglalkozások mellett (fakanálbábokat készítettek) a 

farsanggal kapcsolatos télűző hagyományokat is felelevenítették. – Farsangi foglalkozással 

kezdtük az idei évet. Mindig igyekszünk úgy élővé tenni a tájházat, hogy az ünnepkörökhöz 

igazodva a legtöbb jeles naphoz kapcsolódóan szervezzünk valamilyen foglalkozást. 

Természetesen a farsang sem maradhat ki a programjaink közül. Fontosnak tartjuk, hogy a 

fiatalok megismerjék, milyen szokások kapcsolódtak a farsanghoz egykor. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. február 2. – Kossuth Rádió 

 

Az aktuális politikai helyzet gyakorlatilag nem adott időt az új kisebbségi kormánybiztosnak, 

Horony Ákosnak a felkészülésre, azonnal a megoldandó feladatokkal kellett foglalkoznia. 

Gyakorlott, nyelvhasználati és kisebbségvédelmi kérdésekkel foglalkozó jogászként azonban ez 

nem okozott problémát, mint ahogy az sem, hogy mostantól a másik, tehát a kormány, illetve 

a végrehajtás oldaláról, s nem egy civil szervezet jogászaként kell megközelítenie az adott 

problémakört. Dunaszerdahelyiként és kisebbségi kormánybiztosként is fontosnak tartotta, 

hogy a fennállásának 30. évfordulóját ünneplő Kortárs Magyar Galéria kiállításának a 

megnyitóján is részt vegyen. Ott kérte mikrofonhoz Horony Ákos kisebbségi kormánybiztost 

munkatársunk. 

 

A csaknem 2 éve megszüntetett marosvásárhelyi katolikus líceum osztályai, tanárai a régi 

helyükön, az egyházi tulajdonban lévő iskolaépületben maradtak. Ott folyik a tanítás, de jogilag 

egy másik középiskolához, a Bolyai gimnáziumhoz tartoznak. Az önálló katolikus iskola újbóli 

létrehozását támogatja a város, amelynek önkormányzati testülete (a városi tanács) múlt év 

augusztusában határozatban kezdeményezte az újraalapítás elindítását.  

A megyei prefektus azonban ezt a határozatot megtámadta a bíróságon, és amíg tart a per, nem 

lehet végrehajtani a tanácsi határozatot. Bonyolítja a helyzetet, hogy a megyei tanfelügyelőség 

nem tartja indokoltnak a katolikus oktatás jogi önállósulását, álláspontjával pedig az oktatási 

minisztérium is egyetért, a folyamatban lévő perre hivatkozva. Mindez azonban nem jelenti az 

ügy végpontját - nyilatkozta a volt katolikus iskola vezetője, Tamási Zsolt, aki az önkormányzati 

testület tagja is. 

 

A román kormány és az európai unió által finanszírozott regionális fejlesztési programokhoz 

benyújtott, illetve határon átívelő pályázatok révén pótolja Kisiratos azokat a forrásokat, 

amelyeket nem fedez a szűkös helyi költségvetés. A pénzügyi nehézségeket tetézte a román 

kormány múlt év végi költségtakarékossági intézkedése, amellyel a helyi önkormányzatokat 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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nemhogy nem segítette költségvetés-kiegészítéssel, hanem a már megítélt támogatásokat, fel 

nem használt pénzalapokat visszavette. A magyar–román határ mentén fekvő település, Arad 

megye legmagyarabb községének elöljárói éppen ezért próbálnak kihasználni minden pályázati 

lehetőséget, amellyel az utakat járhatóbbá, a mindennapi életet kényelmesebbé, az oktatást 

vonzóbbá, a közösségi programokat változatosabbá tehetik Kisiratoson. A múlt év 

eredményeiről és az idei tervekről Korondi Erika polgármestert kérdeztük. 

 

Kolozsváron hamarosan elkezdődhet az Igazságügyi Palota ikonikus épületének átfogó 

felújítása.  A műemléképület 1898 és 1902 között épült Wagner Gyula tervei alapján. Az 

ingatlan rossz állapotban van, a tetőszerkezet szinte teljesen megrongálódott. Új 

tárgyalótermek építésére, mások bővítésére, az alapozás és a szerkezet szeizmikus 

megerősítésére van szükség. A körülbelül 100 millió euróba kerülő, teljes körű felújítás magába 

foglalja a fűtési és az elektromos berendezések cseréjét is.  Az épület történelmi jelentőségéről 

és a helyreállítási munkálatokról kolozsvári tudósítónk készített összeállítást. 

 

A világ keresztyén közösségeihez csatlakozva ökumenikus imahetet tartottak Kárpátalján is. A 

magyar történelmi egyházak papjai és hívei egymás templomaiban imádkoztak az egységért és 

a megbékélésért Beregszászban.  

 

Február másodikán arra emlékeznek a keresztények, hogy Szűz Mária negyven nappal Jézus 

születése után bemutatta gyermekét a jeruzsálemi templomban. A népies megnevezés szerint 

Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepéhez időjóslási hiedelmek is fűződnek. Az egyik szerint, 

ha ezen a napon a medve kijön barlangjából, és meglátja árnyékát, akkor hosszú tél lesz. A 

székelyföldi Hargita megyében az elmúlt hetekben is kószált a nagyvad egyes településeken. Az 

elmúlt évben négy alkalommal támadt emberre a medve, illetve állatokat pusztítottak el és a 

mezőgazdasági területeken is jelentős károkat okoztak a nagyvadak. Mindezekről Szabó 

Szilárdot, a Hargita Megyei Környezetvédelmi Ügynökség természetvédelmi osztályának 

felelősét kérdezte munkatársunk. 

 

Határok nélkül 
2024. február 3. – Kossuth Rádió 

 

A Magyar Sí Szövetség 1941-ben úgy határozott, hogy olimpiai síközpontot hozzanak létre. Meg 

is találták a legalkalmasabb helyszínt a Radnai-havasok lábánál elterülő Borsafüredet. 

Borsafüred minden szempontból megfelelt a kor elvárásainak: 650 méter magasságig vonaton, 

850 méterig pedig országúton is elérhető volt, és novembertől április végéig lehetett síelni. Első 

lépésként a „Magyar Nemzeti Téli Sportközpont” lesiklópályáját alakították ki, így itt gyakorolt 

már 1941 karácsonyakor a magyar lesikló válogatott, ugyanakkor itt tartották meg az első 

símester képző tanfolyamokat is. Ezt követte a síugró sánc építése, de hallgassuk a 

helytörténészt, hogy mi az, ami ebből megmaradt az utókornak.   
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Lavina, balesetek, eltévedt turisták, barlangi szerencsétlenségek – a hegyimentők sohasem 

pihennek. Nap mint nap újra elindulnak a hegyekbe, hogy segítséget nyújtsanak a bajba jutott 

turistáknak, télen a síelőknek. Hegyimentők munkájáról Fekete Örssel, Hargita Megye 

Tanácsa Hegyi- és Barlangimentő Közszolgálatának elnöke beszél.  

 

Közismert a sport közösségteremtő és megtartó ereje. Hát még, ha a fociról van szó! Ez 

különösen igaz, ha Kismácsédról, a nyelvhatáron fekvő apró faluról beszélünk. Varga Ferenc 

helytörténész irányításával a közösség megkezdet a falu sport klubja történetének a 

feldolgozását. Az összegyűjtött dokumentumokat a hétvégén mutatta be a közösségnek.  

Több éven át tartó felújítási munkálatok után, újra megnyílt a Mauksch–Hintz házban a 

Kolozsvári Gyógyszerészeti Múzeum. A művészettörténeti, levéltári kutatások mellett, egy 

vegyész-csapat az ott található gyógyszereket, vegyszereket, műtárgyakat is megvizsgálta. A 

patikamúzeum építészeti és gyógyszerészeti érdekességeiről beszél a művészettörténész, a 

muzeológus, és a vegyész. 

 

Sokszor el kell mondanom, hogy én „horvátországi magyar író vagyok”. A gyerekkori világom 

a mai Horvátország. Ez eltér a vajdasági tértől – mondta egy korábbi interjújában Kontra 

Ferencíró, költő, műfordító, aki ma Vajdaságban él. Regényeire és novelláira az idegenség, a 

merész szókimondás, a lélektan sokrétű ábrázolása, a váratlan fordulatokat hozó történetek és 

az önéletrajzi elemek jellemzőek. 

 

Kárpát-medence 
2024. február 4. – M1 

 

Indul a Rohonczy Gedeon Mentorprogram 2.0 a Felvidéken 

 

Felvidék keleti részén, a magyar nyelvhatáron található a festői környezettel büszkélkedő 

kistelepülés, Debrőd. Itt él a juhtenyésztéssel foglalkozó Gergely László, aki végzettsége szerint 

történész, ám 5 éve gazdálkodásba kezdett. Az első időkben csak a juhok értékesítése volt a cél, 

most már azonban a tej feldolgozása, a sajtkészítés is a tervei között szerepel. A fiatal vállalkozó 

részt vett a Rohonczy Gedeon Mentorprogramban, az ott kapott szakmai támogatás segített 

neki a továbblépésben, vállalkozása fejlesztésében. 

 

Rendhagyó történelemóra a Fekete templomban 

 

Brassó szimbóluma és évszázados emlékezetének őrzője, a város egykori főtemploma, a Fekete 

templom. A történelmi és művészi értékeit megcsodálni gyakran érkeznek ide nemcsak 

turisták, hanem a város iskoláiban tanuló diákok is. A ma szász evangélikus templomként 

működő műemlék gondozóinak célja, hogy a templomot övező megkapó legendák mellett, a 

diákok saját városuk múltjával is kézzelfogható módon ismerkedjenek. 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. február 5. 

 

 

Nem merülnek a feledésbe a disznótoros hagyományok Kárpátalján 

 

A kora hajnali még kissé fagyos időben az ügyes kezű böllérek már perzselik is a több mint 200 

kilós disznót, amiből a nap folyamán finom ételek készülnek majd. Az év elején még a nagyböjti 

időszak kezdete előtt minden alapanyagot igyekeznek felhasználni és a kamra is megtelik 

füstölt húsokkal. Prokai Martin már kisgyermek kora óta a nagyszülei és szülei körül 

forgolódott, amikor disznóvágásról volt szó. 

 

Száztagú székely férfikórus 

 

A Száztagú Székely Férfikórust tíz évvel ezelőtt álmodta meg a székelyudvarhelyi Székely 

Dalegylet. A több mint százötven éves dalegylet folyamatosan kapcsolatban állt a székelyföldi 

férfikórusokkal, a közös fellépések lehetőséget teremtettek a találkozásokra, de szerették volna 

szorosabbra fűzni ezt a köteléket. 


